
معاون دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات سازمان ملی استاندارد ؛

خدمات پس از فروش لوازم خانگی اجباری می شود
وزیر راه و شهرسازی  :

مدیر کل دفتر مطالعات تطبیقی سازمان استاندارد خبر داد  :

گــروه اقتصادی - یک مقام مســئول در ســازمان اســتاندارد گفت: خدمــات پس از فــروش در لوزام 
 خانگی اختیاری بود از این رو پس از مطرح شــدن در شــورای عالی اســتاندارد، اجباری شــدن این مولفه ابلاغ 

خواهد شد.
اسماعیل امینی در مورد نرخ کیفیت کالا و خدمات، اظهار کرد: ابتدا طرح پایلوت نرخ کیفیت را در ۱۱ استان 

کشور انجام دادیم. 
سازمان ملی استاندارد در فاز مطالعاتی این طرح وارد شد و بر اساس رضایت مشتری و سنجش این رضایت 

جهت تبدیل شدن به شاخص کلان اقتصاد کشور، پیش رفتیم.
معاون دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات سازمان ملی استاندارد افزود: در سازمان ملی استاندارد، زنجیره ای 
تحت عنوان زنجیره تأمین استانداردسازی که این زنجیره ۵ حلقه دارد. حلقه اول کنترل مواد اولیه خط تولید، حلقه 
دوم کنترل فرایند تولید، حلقه ســوم بازار )اجرای طرح طاها از طریق خرید نمونه از بازار(، حلقه چهارم خدمات 
پس از فروش و حلقه پنجم نظرســنجی از مردم در مورد کیفیت کالاهاســت. در طرح پایلوت نرخ کیفیت، حلقه 

پنجم را رصد می کردیم که در حال حاضر حلقه های قبلی را هم رصد می کنیم.
وی ادامــه داد: در ســال ۱۴۰۱ ایــن طــرح را در ۳۱ اســتان بــه مرحلــه اجــرا درآوردیــم، در فرودین 
 مــاه کارهــای پرسشــگری انجام شــد و اخیــراً هم در حــال تجزیــه و تحلیل هســتیم که نتایج آن منتشــر 

خواهد شد.
امینی تصریح کرد: طی یک فراخوان پژوهشی از تمام دانشگاه های کشور خواستیم که با توجه به این زنجیره 
تأمین استانداردسازی به ما مدلی را بدهند که هر ۵ حلقه را همزمان و در طول همدیگر بررسی کنیم. در این صورت 

نرخ کیفیت زنجیره تأمین استانداردسازی را به صورت ویژه اعلام خواهیم کرد.
وی در مورد خدمات پس از فروش، اظهار کرد: خدمات پس از فروش یکی از حلقه های مفقوده استانداردسازی 
است که تاکنون به آن پرداخته نشده بود؛ از این رو اخیراً خدمات پس از فروش خودرو الزامی شد و با برنامه ریزی 
های صورت گرفته خدمات پس از فروش لوازم خانگی نیز الزامی خواهد شد. پیش از این خدمات پس از فروش 

در این دو بخش به صورت اختیاری بود.
معاون دفتر ارزیابی کیفیت کالا و خدمات سازمان ملی استاندارد گفت: چک لیست ها و استانداردهای خدمات 
پس از فروش لوازم خانگی را در مرحله بازرسی داریم و پس از مطرح شدن در جلسه بعدی شورای عالی استاندارد، 

این مؤلفه طی سال جاری اجباری و ابلاغ خواهد شد.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
گمرک گفــت: حــدود ۴ میلیون تن 
کالای اساسی و نهاده های دامی در بنادر 
موجود است که تشریفات گمرکی  آنها 
در حال انجام و حدود ۴۰۰ هزار تن هم 
در اســکله ها در حال تخلیه و بارگیری 

است.
علیرضا مقدســی بــا حضور در 
برنامه تلویزیونی با اشــاره به عملکرد 
گمرک در حوزه صــادرات و واردات 
و تشــریح عملکرد تجارت خارجی 
در چهارماهه سال جاری و اقلام عمده 
صادراتی، از ترانزیت خارجی ۵ میلیون 

تنی کالا خبر داد.
وی همچنین به موضوع ماندگاری 
کالا و اقدامات انجام شــده اشاره کرد و 
در بحث کالاهای اساســی با تاکید بر 
ترخیص ۹۰ درصدی کالاهای اساسی 
تــا اعلام کد رهگیری بانکی تشــریح 

کــرد: اخیراً با توجــه به مصوبه تنظیم 
بازار مجــوز ۱۰ درصد مابقی کالاهای 
اساسی هم داده شده است. مقدسی در 
ادامه گفت: در حال حاضر ۴ میلیون تن 
کالای اساســی در بنادر موجود هست 
که تشــریفات گمرکی آنها به سرعت 
در حال انجام اســت و ۴۰۰ هزار تن در 
اسکله ها در حال تخلیه و بارگیری است 
و دستگاه های مرتبط در این خصوص 
هماهنگ هستند تا به وفور در دسترس 
مــردم قرار بگیــرد. وی در خصوص 
عملکرد گمرک در حوزه مبارزه با قاچاق 
کالا افزود: در بحث قاچاق، ابتدا ترفندها 
را احصا کردیم و به دنبال این هســتیم 
که تخلفات را به حداقل برسانیم، البته 
طبق قانون امور گمرکی مواردی مربوط 
به تخلفات گمرکی است و مواردی هم 
مربوط به قاچاق کالا می شود. در حال 
حاضر با ســامانه هایی که وجود دارد 

ســعی کردیم که تخلفات کمتر شود و 
مدیریت ریســک در ترخیص کالاها 

اعمال می شود.
در حال حاضر ۱۶ دستگاه ایکس 
ری کامیونی و ۱۰۴ دستگاه ایکس ری 
پالتی در گمــرکات داریم که البته این 
تعداد بایــد افزایش یابد. وی افزود: در 
بحث تجهیز گمرکات به دستگاه های 
ایکــس ری ســعی کردیــم از بخش 
خصوصی هم کمک بگیریم. در حوزه 
کشــفیات طی چهارماهه سال جاری 
۹۵۰ پرونــده قاچاق کالا به ارزش ۷۰۰ 
میلیارد تومان تشکیل شده است و علاوه 
بر این همکاران ما در بحث مواد مخدر 
و قاچاق اتباع خارجی کشــفیات قابل 
توجهی داشــته اند. همچنین در حوزه 
مبارزه با پولشــویی هم گمرک بسیار 
فعال بوده است. رئیس کل گمرک ایران 
همچنین بــه برنامه های گمرک جهت 

ارائه تســهیلات به شرکت های دانش 
بنیان و بهره گیــری از تجهیزات تولید 
شده توســط این شرکت ها با توجه به 
فرمایشات مقام معظم رهبری اشاره کرد 
و گفت: گمرک تسهیلات بسیار خوبی 
در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار 
داده اســت و علاوه بــر این ما خریدار 

محصولات دانش بنیان ها هم هستیم.
مقدســی در ادامه در پاســخ به 
مشــکلات رویه مسافری در گمرکات 
گفــت که در ۲۹ مــرز هوایی داریم که 
گمرکات ما در آنجا مســتقر هســتند 
و با ارائه تســهیلات لازم تلاش شــده 
تشریفات گمرکی مسافران در کمترین 
زمــان انجام گیرد به عنوان مثال گمرک 

فــرودگاه امام خمینــی )ره( که یکی 
از گمرکات پرتردد مســافری اســت 
با همــکاری ســازمان های مرتبط دو 
ســالن برای انجام تشریفات گمرکی 

اختصاص داده شده است.
وی مهمترین مشکل صادرات را 
صدور مجوزهای متعدد عنوان کرد و در 
بحث واردات هم تعدد رویه ها نسبت 
به گمرکات سایر کشورها را عمده ترین 

مشکل عنوان نمود.
وی در ادامه در خصوص آخرین 
وضعیت ســامانه جامع گمرکی گفت: 
ســامانه جامع گمرکی با سازمان های 
مرتبط با گمرک ارتباط دارد و مجوزها را 
به صورت الکترونیکی دریافت می کند، 

همچنین به ســامانه جامع تجارت هم 
متصل هست و تبادل دیتا انجام می شود.
رئیــس کل گمــرک در ادامه به 
ارتقای رتبه گمرک در حوزه فن آوری 
اطلاعات اشاره کرد و گفت: رتبه گمرک 
بر اســاس تازه ترین گزارش شــورای 
اجرایی فن آوری اطلاعات کشور ۸ پله 
صعود کرده و از رتبه ۳۳ به رتبه ۲۵ ارتقا 

یافته است. 
مقدســی در ادامه بــه اهمیت و 
جایــگاه نیروی انســانی در گمرکات 
اشــاره و با تقدیر و تشکر از زحمات و 
تلاش های شبانه روزی کارکنان گمرک 
گفت: در بحث نیروی انسانی گمرکات 
به صورت شــبانه روزی تشــریفات 

گمرکــی لازم را تــا آخریــن کامیون 
کــه می خواهد خارج شــود، را انجام 
می دهند. کارکنــان گمرک با کمترین 
امکانــات کار جهادی و ایثار می کنند و 
با اینکه در سال های اخیر کار گمرکات 
زیاد تر شده اما تعداد نیروها کمتر شده 
است و این در حالی است گمرک طی 
۱۰ ســال اخیر مجــوز جدیدی برای 
اســتخدام نیروی انسانی نداشته است. 
رئیس کل گمرک همچنیــن در ادامه 
به موضــوع آموزش های بین المللی و 
اهمیت آن اشاره کرد و اظهار داشت: ما 
توانستیم مجوز مرکز آموزش منطقه ای 
را از سازمان جهانی گمرک بگیریم که 

دستاورد مهمی به شمار می رود.

وی در ادامه به چگونگی فعالیت 
و جایگاه بازارچه های مرزی اشــاره و 
اهمیت بازارچه هــا در رونق تجارت 
منطقه و نقــاط مرزی را بســیار مهم 
توصیف کرد و افزود: یکی از مهمترین 
موضوعات در گمرک بحث هماهنگی 
دستگاه های ذیربط در تجارت خارجی 
و همچنین مدیریت واحد مرزی است 

که باید توسط گمرک انجام شود.

گروه اقتصادی -رئیس کل بانک 
مرکــزی گفت: مجموعه اقداماتی که 
در حــال انجام اســت در راســتای 
انضباط بخشی و ساماندهی ناترازی 
بانک هاست که امیدواریم تداوم داشته 
باشــد و باعث شود آرامش را در نظام 
پولــی و نهایتا کنترل متغیرهای کلان 

اقتصادی داشته باشیم.
علــی صالح آبــادی رئیس کل 
بانک مرکــزی درباره نرخ ســپرده 
قانونی بانک ها اظهار کرد: براســاس 
مصوبــه شــورای پــول و اعتبار در 
گذشــته حداکثر بین ۱۰ تا۱۳ درصد 

بــود که در حال حاضر این حداکثر از 
۱۳ درصد به ۱۵ درصد درباره بانک ها 
و موسسه های مالی که مقررات بانک 
مرکــزی به ویژه در کنتــرل ترازنامه 
بانک ها را رعایت نمی کنند، افزایش 
یافت. وی ادامه داد: بانک مرکزی در 
راستای مدیریت تورم برای هربانک 
در چارچــوب سیاســت های پولی 
خودش، کنترل مقداری ترازنامه را در 
دســتور کار دارد و مشخص است که 
ترازنامه هر بانک، متناسب با اهداف 
کلان اقتصادی چه مقدار باید رشــد 

کند.

صالــح آبــادی تصریــح کرد: 
بانک هایی که این نســبت رشــد را 
رعایت نکنند، مشمول اضافه سپرده 
قانونی خواهند شــد. بر همین اساس 
 این مصوبه جدید شورای پول و اعتبار 
کمک می کند انضباط پولی خوبی در 
شبکه بانکی کشور ایجاد شود و آنچه 
را که بانک مرکــزی به عنوان کنترل 
مقــداری ترازنامه بــه بانک ها ابلاغ 
می کند، مد نظــر قرار گیرد و رعایت 
کنند که اگر رعایت نکنند ، این اضافه 
ســپرده قانونی به صــورت خودکار 

اعمال خواهد شد.

بانک ها منضبط می شوند؟ 
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
درباره کاهش بدهی بانک ها به بانک  
مرکزی گفت: یکی از سازکارهایی که 
بانــک مرکزی دارد، تقویت بازار بین 
بانکی است، بازاری که کمک می کند 
بانک ها نیازهای نقدینگی خودشان را 

بتوانند از این بازار تامین کنند.
وی تصریح کرد: درواقع بانک ها 
می تواننــد در این بازار با اســتفاده از 
اوراق دولتــی که در اختیار می گیرند، 
این اوراق را مورد معامله قراردهند و 
به نهادهای دیگر بفروشند و از طریق 

آن تامین مالی انجام دهند. 
صالح آبادی ادامه داد: همچنین 
ســاماندهی بانک هــا و اصلاح نظام 
بانکی یکی از محورهای جدی است 
که در بانک مرکزی شــروع شــده و 
برای هر یک از بانک ها در چارچوب 
کنترل ترازنامه ای کــه اتفاق می افتد 
برنامه مشــخصی وجود دارد تا برای 
رفع ناترازی و  مدیریت ترازنامه خود 

چه اقداماتی باید انجام دهد که توسط 
حوزه نظارت بانک  مرکزی پیگیری و 
دنبال  می شود. رئیس کل بانک مرکزی 
تاکید کرد: مجموعه اقداماتی که در حال 
انجام است در راستای انضباط بخشی 
و ساماندهی ناترازی بانک هاست که 
امیدواریم بتواند تداوم داشته باشد و 
باعث شــود آرامش را در نظام پولی و 
نهایتا کنترل متغیرهای کلان اقتصادی 

داشته باشیم. 
معاملــه روزانه دومیلیون 

روبل 
صالــح آبــادی همچنیــن از 
برنامه بانک مرکــزی برای مذاکرات 
با کشــورهای مختلف در راســتای 
برقراری تفاهمــات پولی خبر داد و 
گفت: نماد روبل_ریال اخیرا رونمایی 
شــد و در یک هفته کــه از معاملات 

این ابزار می گــذرد، به طور میانگین 
دومیلیون روبل در روز معامله داشتیم 

که در روزهای آتی افزایش می یابد.

رئیس کل گمرک خبر داد؛

تسریع در ترخیص ۴ میلیون تن کالای اساسی از بنادر کشور

رئیس کل بانک مرکزی:

آرامش در نظام پولی برقرار می شود

اقتصادی6

گروه اقتصــادی - وزیر راه و 
شهرسازی اظهار داشت: طبق گزارش 
رسمی دیوان که در سایت این نهاد هم 
بارگزاری شده، میزان پیشرفت نهضت 
ملی مســکن در دولت قبل حدود ۸.۸ 
درصد بوده و همان پروژه را در دولت 
سیزدهم ادامه دادیم و امروز به مرحله 

تحویل رسیده است.
رســتمی قاســمی در جمــع 

خبرنــگاران با بیــان اینکه تــا پایان 
شــهریورماه ۱۰۰ هزار واحد نهضت 
ملی مســکن تحویل می شود، گفت: 
در پروژه مســکن نهضت ملی مسکن 
تعدادی از واحدها پیشــرفت فیزیکی 
۹۸ تــا ۹۹ درصد دارند و بســیاری از 
واحدها تنها منتظر انشعابات هستند و 
از شــهریورماه هر ماه افتتاح و تحویل 

مسکن نهضت ملی خواهیم داشت.

وی در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه گفته می شود این واحدها همان 
واحد های نهضت ملی مسکن دولت 
قبل هســتند که قرار اســت تحویل 
متقاضیان شــوند، گفت: طبق گزارش 
رسمی دیوان که در سایت این نهاد هم 
بارگزاری شده، میزان پیشرفت نهضت 
ملی مســکن در دولت قبل حدود ۸.۸ 
درصد بوده و همان پروژه را در دولت 

سیزدهم ادامه دادیم و امروز به مرحله 
تحویل رسیده است.

وزیر راه و شهرســازی در پاسخ 
به سوال دیگر ایلنا مبنی بر اینکه میزان 
منابــع صندوق ملی مســکن در حال 
حاضر چقدر اســت، گفت: فعلا هیچ 
پولی وارد این صندوق نشده  است اما 
به زودی منابــع جدید تزریق خواهد 

شد و پولی در این صندوق نداریم.

قاسمی درباره محل تامین منابع 
اظهار داشــت: ۳۰ هزار میلیارد تومان 
در بودجه امســال برای صندوق ملی 
مسکن دیده شــده که باید ارایه شود 
و همچنین ۵۰ هزار میلیارد تومان هم 
خط اعتباری مسکن مهر یعنی برگشت 
اقساط است که وارد صندوق می شود. 
همچنین تمام مالیات حوزه مســکن 

باید وارد صندوق ملی مسکن شوند.

گروه اقتصادی - مدیر کل دفتر 
مطالعات تطبیقی و مشارکت در تدوین 
اســتانداردهای بین المللی ســازمان 
استاندارد خاطر نشــان کرد: سازمان 
ملی اســتاندارد بعد از اینکه ابلاغیه ای 
را تدوین و برای اجرا به تولیدکنندگان 
ارجــاع می دهــد بــه تولیدکنندگان 
فرصت می دهد تا زمان داشته باشند که 
خود را برای اجرای آن آماده کنند؛ حتی 
اگر بنا باشد در یک استاندارد تغییری 
ایجاد و یا تجدید نظری صورت بگیرد 
به تولیدکنندگان فرصت داده می شود 
از این رو تولیدکنندگان نگرانی در این 

زمینه نداشته باشند.
فرحناز قلاســی ، در پاسخ به این 
پرســش که بنا به چه منطقی سازمان 
ملی اســتاندارد، خواســتار الزام درج 
نام و نوع فرآورده هایی غذایی بزرگتر 
از برند تجاری شــده اند؟ گفت: لیبل  
و نشــانه گذاری در مــواد غذایی باید 
به گونه ای باشــد که موجب گمراهی 

مصرف کننده نباشد.
وی با ذکر یک مثال توضیح داد: 
علائم و نشانه ها در شیر خشک کودک 
نباید اقواکننده باشــد و مادر را متقاعد 
کند که از شــیر خشک برای خوراک 

فرزندش به جای شــیر مادر استفاده 
کند؛ همچنین یکســری ویژگی ها در 
فرآورده غذایی مهم هســتند از این رو 
نباید با فونت درشت تر توجهات را به 

سمت دیگری هدایت کرد.
مدیــر کل دفتر مطالعات تطبیقی 
و مشــارکت در تدوین استانداردهای 
بین المللی با بیان اینکه نشانه گذاری در 
لیبل های مواد غذایی اســتانداردهایی 
دارد کــه باید رعایت شــود، تصریح 
کرد: ثبت تجاری علائم و نشــانه ها با 
ابعاد مشخص ثبت شده اند و موافقت 
ســازمان های مربوطــه را دریافــت 

کرده اند از این رو ابعاد و سایزها برندها 
در لیبل ها مشــخص است و باید این 

نکات را تولیدکنندگان رعایت کند.
قلاســی در پاسخ به این پرسش 
که برخــی از تولیدکنندگان از جمله 
تولیدکننده مواد غذایی در تالش به اداره 
استاندارد این استان مراجعه و خواستار 
توضیحات بیشــتر در این خصوص 
شدند که این سازمان اظهار بی اطلاعی 
کرده است آیا این ابلاغیه به واحدهای 
تجاری ابلاغ نشــده است؟ افزود: من 
مســئولیتی در زمینه نظارت بر اجرای 
ایــن ابلاغیه را ندارم در این خصوص 

معاونت نظارت سازمان استاندارد باید 
پاسخگو باشند.

وی ادامــه داد: ســازمان ملــی 
اســتاندارد بعد از اینکــه ابلاغیه ای را 
تدوین و بــرای اجرا به تولیدکنندگان 
ارجاع می دهد به تولیدکنندگان فرصت 
می دهد تا زمان داشته باشند که خود را 
برای اجرای آن آماده کنند؛ حتی اگر بنا 
باشــد در یک استاندارد تغییری ایجاد 
و یا تجدید نظــری صورت بگیرد به 
تولیدکنندگان فرصت داده می شود از 
ایــن رو تولیدکنندگان نگرانی در این 

زمینه نداشته باشند.

فعلا هیچ پولی در صندوق ملی مسکن وجود ندارد

فرصت سازمان ملی استاندارد به تغییر لیبل های مواد غذایی 

گروه اقتصادی - »ســید احسان 
خانــدوزی« در مراســم رونمایی از 
ســامانه ســتاره گفت: امروز برای ما 
به مثابــه نقطه آغاز بزرگی اســت و 
امیدواریم با اســتمرار این حرکت ها 
مردم بیشــتر از امروز از ظرفیت های 

موجود بهره مند شوند. 

وی افزود: ســامانه ســتاره یک 
نوآوری نهادی بین نهاد شــبکه پولی، 
بــورس و سیســتم قضایی اســت و 
ظرفیت هایی  پیونددهنــده  می تواند 
باشــد که وجود داشته اما به رسمیت 

شناخته نمی شد.
وزیر اقتصاد بیــان کرد: مردم از 

این پس می تواننــد از دارایی خود در 
بورس، ســهام عدالت به عنوان وثایق 
برای دریافت خدمات بانکی از جمله 
وام خرد و دریافت خدمات دســتگاه 

قضایی استفاده کنند.
وی تاکیــد کــرد: از این پس، با 
برقراری ســامانه ســتاره می توان به 

صــورت برخط و بدون تشــریفات 
اداری بــه ۵۰ میلیون ســهامدار وثیقه 
برای شــبکه بانکی و دستگاه قضایی 

صادر کرد.
خانــدوزی گفــت: در فازهای 
بعدی نه تنها ســهامداران و دارندگان 
سهام عدالت می توانند از مزایای سامانه 
ستاره و ارایه وثایق استفاده کنند بلکه 
دارنــدگان اوراق مشــارکت، گواهی 
ســپرده، گواهی طلا هــم می توانند با 
تشــکیل ســبد مالکیت از این ابزار به 

عنوان وثیقه بهره ببرند.
وی گفت: افرادی که پیش از این 
برای دریافــت وام ۳۰ تا ۱۰۰ میلیون 
تومانی دچار مشکل مربوط به ضمانت 
و وثیقه بودند امروز با ارایه وثیقه سهام 

می توانند این مشکل را برطرف کنند.
توثیق ســهام یکی از درخواست 
هایــی بود که نظام مالــی و بانک ها و 
همچنین مسوولان اقتصادی از سازمان 

بورس و اوراق بهادار داشتند. 
عملیات اجرایی این طرح از ماه 
ها پیش در دولت ســیزدهم آغاز شد 

و امروز مراســم رونمایی از ســامانه 
وثیقه گــذاری الکترونیــک با حضور 
دادستان کل کشور، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، معاون راهبردی قوه قضائیه 
و رؤســای بانک های عامل به میزبانی 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار و 
شرکت سپرده گذاری مرکزی در محل 
ســاختمان ســازمان بورس و اوراق 

بهادار برگزار شد.
عملکرد این سیستم به این شکل 
اســت که اگر ســهامداری )حقیقی 
یــا حقوقی( قصد وثیقه گــذاری نزد 
شــخص دیگری را داشــته باشــد، 
می تواند طی مراحلی و تحت نظارت 
شرکت ســپرده گذاری مرکزی، سهام 
خود را بــه عنــوان وجه الضمان نزد 
شــخص دیگری )حقیقی یا حقوقی 
توثیق کند. بر همین اساس، در گام های 
بعــدی پذیرش ســایر دارائی ها نظیر 
سکه، اندوخته بیمه عمر، گواهی کسر 
از حقوق و غیره برای انجام اموری که 
نیاز به وثیقه گذاری وجود دارد، به این 

سامانه اضافه خواهد شد.

وزیر اقتصاد:

سهام عدالت و سهام بورسی 
سبد مالکیت پشتوانه وثایق 

تسهیلات خرد متقاضیان است
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دارندگان سهام عدالت و سهام بورسی می توانند از سبد مالکیت خود 

در سیستم قضایی و شبکه بانکی به عنوان پشتوانه و برای وثایق تسهیلات خرد استفاده کنند. 

اقتصــادی - درحالی   گروه 
۵ ســال گذشــته کشــور نیازی به 
واردات بنزین نداشــت و حتی رتبه 
اول تولیدکننــدگان بنزین را در میان 
کشــورهای اوپک بدســت آورد اما 
ایــن روزها تولید جوابگوی مصرف 

نیست.
درحالی اواســط تابســتان را 
ســپری می کنیم که وضعیت تولید 
بنزین براســاس آنچه که در رسانه ها 
منتشر شده است شرایط خوبی ندارد. 
هرچند که مســئولان شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فراورده های نفتی 
باید به منظور تهیه گزارش های مستند 
امار تولید و مصرف را رسانه ای کنند 
تا کارشناسان این وضعیت را تحلیل و 
برای خروج از این وضعیت مشاوره 

دهند اما متأســفانه محرمانه شــدن 
آمارها موجب شــده است تا گمانه 
زنی ها در خصــوص میزان تولید و 

مصرف بالا رود.
به هرحال آنچه امروز براساس 
اطلاعات داده شده از سوی برخی از 
مسئولان ذیربط به دست می آید این 
است که اختلاف تولید و مصرف در 
بنزین به بیــش از ۱۰ میلیون لیتر در 
روز رســیده است و مشخص نیست 
برنامه شــرکت ملی پالایش و پخش 

برای جبران این میزان چیست.
قبل از اینکه به موضوع بررسی 
راه کارها برای کنترل مصرف بپردازیم 
این ســوال را باید مسئولان شرکت 
ملــی پالایش و پخش پاســخ دهند 
که چگونه تولید بنزین در کشــور به 

یکباره کاهش یافته است و مسئولان 
نتوانســتند ظرفیت تولید بنزین را که 
ظاهراً به ۱۰۰ میلیون لیتر نیز رســیده 

بود حفظ کنند؟
مسئله بعدی که به نظر می رسد 
باید بــه آن توجه داشــت موضوع 
ســاخت مخازن ذخیره سازی است. 
سوال که مسئولان امر باید به آن پاسخ 
دهند این است که وقتی ظرفیت تولید 
بنزیــن تا این حد کاهش یافته که هم 
اکنون نیاز مصرف را جوابگو نیست 
ساخت این مخازن چه کارایی خواهد 
داشت و آیا بهتر نیست طرح ضربتی 

تولید بنزین به جــای طرح ضربتی 
ســاخت مخزن در دســتور کار قرار 

گیرد؟
بررســی های صــورت گرفته 
نشان می دهد در طول ۵ سال گذشته 
علــی رغم اینکه مصرف بنزین روند 
صعودی به خود گرفته بود اما کشور 
نیازی به واردات نداشــت و در سه 
ســال گذشــته حتی ایران به عنوان 
اولیــن تولیدکننده بنزیــن در میان 

اعضای اوپک شناخته می شد.
وضعیت مصرف بنزین در کشور 
به گونه ای است که عده ای اعلام کرده 

اند برای عبور از این شرایط باید بنزین 
وارد کــرد اما نکته قابل توجه در این 
است که در کشورهای منطقه بنزین 
با اســتانداردهای یورو وجود ندارد. 
ناگفته نماند ســید احسان خاندوزی 
وزیر اقتصاد و ســخنگوی اقتصادی 
دولت در جدیدترین نشست خبری 
خود واردات بنزین را رد کرده است 
از این جهت فرضیه واردات بنزین رد 
خواهد شد اما مشخص نیست دقیقاً 
دولت برای کنترل مصرف بنزین چه 

برنامه ای را دارد.
افزایــش قیمت بنزین نیز بارها 

در ســال جاری رد شده است و آنچه 
از صحبت هــای مســئولان دولتی 
مشخص اســت به نظر نمی رسد که 
دولت در ســال جاری تصمیمی بر 
افزایش قیمت این حامل انرژی داشته 
باشد. به همین دلیل تنها راهکارهای 
غیر قیمتی برای کنترل مصرف بنزین 
به ذهــن می رســد راهکارهایی از 
جمله توجه به صنعت ســی ان جی 
و تغییر در شــیوه سهمیه بندی بنزین 
به طوریکه سهمیه بندی از خودرو به 

فرد تغییر یابد.
به گفته رئیــس انجمن صنفی 

صنعت سی ان جی مصرف فعلی این 
سوخت روزانه ۲۵ میلیون متر مکعب 
است که منجر به کاهش مصرف ۲۵ 
میلیون لیتر بنزین در کشور شده است؛ 
هم اکنون جایگاه های سی. ان. جی با 
۵۰ درصد ظرفیت کار می کنند و این 
به معنای آن اســت که امکان افزایش 
مصرف سی ان جی به ۵۰ میلیون متر 

مکعب دارد.
رشد مصرف سی ان جی به ۵۰ 
میلیون متر مکعب نیازی به ســرمایه 
گذاری جدید ندارد و تنها کمی توجه 
مســئولان به این صنعــت می تواند 

کشور را از این بحران عبور دهد.
موضوع بعد که به نظر می رسد 
در شــرایط فعلی کارایی داشته باشد 
تغییر شــیوه ســهمیه بندی بنزین از 

خودرو به هر فرد اســت با توجه به 
اینکه ظاهراً اجرای ازمایشی این طرح 
در مناطق ازاد کیش و قشــم موفقیت 
آمیز بوده است دولت می تواند بدون 
افزایش قیمت بنزین شــیوه سهمیه 
بندی را تغییر دهد که قطعاً این مسئله 

منجر به کاهش مصرف خواهد شد.
مســئله بعد موضــوع قاچاق 
ســوخت و فراورده است که با توجه 
به اینکه قیمت بنزین در کشــورهای 
منطقــه افزایش یافته اســت به نظر 
می رســد رونــد قاچاق ســوخت 
وفراورده نیز صعودی اســت از این 
جهت مسئولان امر باید در یک طرح 
فوری جلــوی خــروج غیرقانونی 
ســخت را با راه اندازی بازارچه های 

مرزی بگیرند.

راهکار فوری برای کنترل مصرف بنزین؛

دوسوال مهمی که مسئولان پالایش و پخش باید پاسخ دهند

عملیات اجرایی این طرح از ماه ها پیش در دولت سیزدهم آغاز شد و امروز مراسم رونمایی از 
ســامانه وثیقه گذاری الکترونیک با حضور دادستان کل کشور، وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
معاون راهبردی قوه قضائیه و رؤسای بانک های عامل به میزبانی سازمان بورس و اوراق بهادار 
و شرکت ســپرده گذاری مرکزی در محل ساختمان سازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد.
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